
TELEGRAFUL ROMAN.
Apare Marția, Joia și Sâmbăta.

ABONAMENTUL:

Pentru Sibiiu pe au 7 fl., 6 luni 3 fl. 50 cr., 3 luni 1 d. 75 cr.
Pentru monarchie pe an 8 fl., (1 luni 4 fl., 3 luni 2 fl.
Pentru Străinătate pe an 12 fl., fi luni fi fl., 3 luni 3 fl.

———————

Pentru abonamente și inserțiuni a se adresa la: 
Administrațiunea tipografiei archidiecesane, Sibiiu, strada Măcelarilor 47, 

și la espedițiunea de inserțiuni Haasenstein & Vogler in Viena, Praga, Budapesta etc. etc.
Corespondențele sunt a se adresa la:

Redacțiunea „Telegrafului Român", strada Măcelarilor Nr. 37.' *
Epistole nefrancate se refusă. — Articulii nepnblicați nu se înapoiază.

INSERȚIUNILEj:

Pentru odată 7 cr., — de doue ori 12 er., — de trei ori
15 cr. rondul cu litere garmond — și timbru de 30 cr. pentru 

fie-care publicare.

Revista politică.
Sâmbăta trecută s’a desbătut în 

casa deputaților a dietei Ungariei a- 
legerea membrilor delegațiunei. Cu 
ocasiunea acesta s’au ivit mai multe 
propuneri, cari țintesc într’acolo, cu 
guvernul să presenteze înaintea dietei 
tratatul din Berlin. Desbaterea acom
paniată de numerose imputări făcute 
guvernului pentru politica sa și pen
tru instituțiunea dualistică a delega- 
țiunilor, cari tind la absorberea drep
tului parlamentului de a se amesteca 
deciZetoriu în politica esternă, •— 
s a terminat cu acceptarea propunerei 
ministrului president de a se alege a- 
stăZi membrii delegațiunei. în ședința 
acesta ministrul presid. depune trata
tul din Berlin pe masa casei deputa
ților.

Un incident forte sgomotos avu 
loc în decursul desbaterei. Deputatul 
Blasiu Orb an, criticând aspru poli
tica esternă a guvernului, dă espre- 
siune speranței, că guvernul de astă
dată se inșelă când se razimă pe ale
gerile ultime ale deputaților dietali. 
Oratorul e de credință, că politica gu
vernului nu va obținea majoritate; cu 
deosebire pune mare temeiu pe mem
brii mai tineri șinecorupți ai ca
sei. Critică procederea guvernului la 
alegeri, întrebuințând felurite presiuni 
oficiale și trămițend la Cian, în Tran
silvania, mulți bani pentru alegeri. A- 
firmațiunile dep. Orban a înduplecat 
pe L. Tisza (fratele min. preș.) a de
clara, că Orban este un c alu m n i a - 
t o r pănă când nu va dovedi ceea ce 
a țlis despre corupțiunea la alegeri. 
Orban replică, că la timpul seu va 
dovedi ceea ce a afirmat, căci va a- 
duce consemnarea acelor, căror li s’au 
trămis bani.

piarele din străinătate vin să 
confirmeze răcela, ce cresce între even
tuala apropiare a celei dintâiu de pu
terile apusene Anglia și Francia „U. 
p. A.“ ne spune, că vineri a plecat de 
la Bucuresei comisiunea însărcinată 
de guvern pentru delimitarea Dobro- 
gei și Bulgariei. Lucrarea delimitărei 
se va face în Zece ^ile. „U. p. A.“ 
Zice, că Românii numai după acesta 
vor întră în Dobrogia.

Dela congresul național biseri
cesc al Românilor greco-orient 

din Ungaria și Transilvania.
(Raport special al „Tel. Rom.“)

Ședința XVIII 
din 20 Octomvre (1 Nov.) 1878. 
Ședința se deschide la 9 ore dim. 

Presidiul presenteză petițiunea comu
nei Aligunari pentru transferarea preo
tului, și a comunei Câmpeni pentru 
susținerea reședinței protopresbiterale 
în Câmpeni. Se transpun comisiunei 
petiționare.

lanculescu, considerând, că 
congresul se află cu ședințele sale'în 
a treia săptămână, considerând, că spe
sele devin tot mai mari, considerând 
că mulți din domnii deputați sunt si
liți a merge a casă, considerând că 
pănă acum tote comisiunile trebue să 

fie gata cu lucrările lor propune, ca 
Duminecă sesiunea congresuală să se 
declare încheiată și spre acest scop să 
se țină și după ameZi ședințe.

Episc. Mețian: Va fi greu a 
declara astăZi, că Duminecă vom în
cheia sesiunea, căci nu putem prevede 
încât objectele cele mai momentuose 
vor fi isprăvite Duminecă.

Găetan: Să statorim, că la o 
cestiune să nu vorbescă mai mulți de
cât doi „pro“, doi „contra", almin- 
trinea numai gătăm niciodată.

Presidiul crede, că nu este po
sibil a declara de astăZi încă sesiunea 
de încheiată, putem primi partea a 
doua a propunerei lui lanculescu, a- 
decă se ținem și după ameții ședință. 
Propunerea dep. Găetan se pote primi 
într’o conferință, dar nu în ședință pu
blică.

Congresul hotăresce a ține și după 
ameții ședință.

Marienescu: Considerând că 
în urmarea organisărei metropoliei ro
mâne scaunul protopresbiteral începe 
de a deveni tot mai mult un oficiu 
regulat, considerânt că tote ce se țin 
de oficiul acesta nu se pot întâmpla 
în locuința privată a protopresbiteru- 
lui, ba de regulă e și cu neputință, 
fac propunerea:

se îndrumeză sinodele protopres
biterali ca numai decât să se îngri- 
jescă de o cancelarie protopresbiterală 
acomodată și pentru viitor să se în- 
grijescă cu încetul ca să se edifice o 
casă pentru locuința protopresbiteru- 
lui. și a cancelariei scaunului proto
popesc.

Propunerea se transpune comi
siunei organisătore. —

Marienescu: Mai am o pro
punere, adecă mai mult o observare. 
Este cunoscut, că portul preoților noș
tri mai ales cât privesce brânele este 
forte diferit. Aș recomândă sinodului 
archiepiscopesc, ca se introducă în a- 
cesta privință uniformitate.

Presidiul: Asigur pe flomnul 
deputat și pe măritul congres, că uni
formitatea în portul preoțesc, va fi 
unul din cele dintâiu obiecte, cu care 
se va ocupa sinodul archiepiscopesc.

UrmeZă ordinea țlilei.
Comisiunea organisătore raporteză 

prin raportorul ei dep. Trombițaș des
pre arondarea protopresbiteratelor și 
propune a se respinge proiectele din 
archidiecesă și din eparchia Caranse
beșului, fiind că nu sunt compuse pe 
basa concluselor congresuali din anul 
1870, iar proiectul eparchiei Aradu
lui să se încuviințeze.

Episcopul Mețian arată, că nici 
proiectul eparchiei Aradului nu este 
complet, fiind că nu cuprinde dota- 
țiunea ' proțopresbiterilor așa cum o 
pretinfle conclusul congresului din an. 
1870. Propune deci respingerea și a 
acestui proiect.

După ce dep. Al. Popoviciu și 
Zigre spriginesc pe scurt propune
rea comisiunei, iar cav. Pușcariu pe 
a epis. Mețian, congresul respinge pro
iectele pentru arondarea protopresbi
teratelor din frustele eparchiile.

Aceeași comisiune raporteză des
pre o propunere a consistoriului me

tropolitan pentru sistemisarea la ace
lași consistoriu a unui secretariu, a 
unui actuariu, duor referenți, pentru 
cari se cere un buget total de fl. 6000, 
și propune, ca să se sistemiseze nu
mai un secretariu și un actuariu. Sis
temisarea celor doi referenți se află 
superfluă, de orece agendele consis
toriului metropolitan nu reclamă tre
buința acestor doi referenți.

După multe dialoge și discursuri, 
cari prin sgomote au remas neînțe
lese, congresul primesce propunerea 
comisiunei.

Comisiunea finanțiară prin rapor
torul seu Boiu, raporteză despre în
ființarea unui fond metropolitan. Pro
iectul așternut de comisiune se pri
mesce de«basă la desbaterea specială. 
De ore-ce înse desbaterea acesta spe
cială n’a decurs nici decât în mod 
parlamentar, raportorul D-Vostră crede, 
că va face mai bune serviții publicu
lui, când va nota simburile desbaterii 
discursurilor, dialogelor și a hotărî- 
rei, de cât atunci când ar înregistra 
pe acele însuși. — înțelesul scurt a 
vorbei multe a fost, că, congresul ho
tăresce a se înfiiința un fond metro
politan, a cărui capital va fi neatin- 
gibil, iar din interesele lui se vor pute 
cheltui numai 8Ou/o- Veniturile aces
tui fond vor consta din daruri și co
lecte, ce se vor întreprinde în și a- 
fară de metropolie. Anume va circula 
în tote bisericile Metropoliei la Bote
zul Domnului un disc pentru acest 
fond. Cu ducerea în deplinire a aces
tei hotărîri s’a însercinat consistoriul 
metropolitan.

Comisiunea organisătore prin ra
portorul seu Trombițaș raporteză 
despre unele petițiuni în causa aron- 
dărei protopresbiteratelor și propune 
a transpune aceste sinodelor epar- 
chiali competente. Congresul primesce.

Aceași comisiune raporteză ^des
pre înființarea duor noue_ e- 
paTchii în Metropolia nostră. Ra
portorul dă o scurtă schiță despre 
stadiul în care se află acesta cestiune. 
încă congresul de la 1870 s’a ocupat 
cu cestiune și a însărcinat pe Metro- 
politul de pe atunci pe marele An
dreiu a culege date în acesta privință 
și a veni înaintea congresului cu pro
puneri. Seim că fericitul Andreiu a 
fost zădărnicit prin bătrânețe și prin 
bolă, a îndeplini acesta lucrare. Con
gresul de la 1874 după mortea ma
relui archiereii a însărcinat pe consis
toriul metropolitan cu acesta lucrare. 
Consistoriul metropolitan, deși nu din 
adânci bătrânețe, n’a îndeplinit nici 
el lucrarea. — Ex. Sa Metropolitul înse 
a înaintat congresului o propunere 
despre înființarea celor două eparchii 
și comisiunea a discutat acesta pro
punere și majoritatea_sumismufil— 
doptă în principiu înființarea_cglor_ 
două eparchii noue. O minoritate mică; 
forte mică, constătore numai din ne
însemnata mea personă, este în contra 
înființărei eparchiilor nouă. Domnul 
Babeș va apăra propunerea maiorității 
din comisiune și eu a minorității.

Cosma cere, ca sa se cetescă pro
punerea Esc. Sale Metropolitului.

Trombițaș dă cetire următo
rului act important:

Cu privire la conclusele congre
suali din 1870 Nr. 105 și din 1874 
Nr. 55 referitor la cestiunea de a se 
înființa doue episcopii nouă în pro
vincia nostră metropolitană cu părere 
de reu trebue să raportez Măritului 
Congres, că ce e drept, cestiunea ace
sta de mare importanță s’a ventilat în 
decursul timpului în conferințe ținute 
cu unii fruntași ai clerului și popo
rului nostru, dar încă nu s’a petrecut 
în cale oficială pănă acolo, ca în tote 
detaiurile ei să o putem vede limpe
zită și să avem tote datele necesare ; 
la o deslegare finală.

Cu tote acestea nu pot face să 
nu me folosesc de ocasiunea sesiunei 
presente congresuali spre a încerca, să 
se accelereze deslegarea acestei Ges
tiuni și să se procure posibila mân- 
găere acelor părți din provincia nos
tră metropolitană, cari în situațiunea 
lor de astățli cu preferință sunt inte
resate în cestiune.

Nu numai decorul bisericei nos
tre naționali dar și rațiunea de admi
nistrare a eparchielor recere, ca pro
vincia nostră metropolitană cu un nu
măr de creștini preste 1milion, să 
fie împărțită în mai multe eparchii 
decât câte avem astățli și să avem în 
fruntea acelora un număr complet de 
archierei.

După ce ocasionalminte chiar și 
din partea organelor superiori guver- 
niali s’a recunoscut, ba chiar s’a ac
centuat necesitatea de a se înmulți nu
mărul episcopielor nostre eparchiali, 
totă dificultatea ce se mai pdte nasce 
la acesta înmulțire nu pote sta în alt 
ceva decât singur numai în mijlocele 
materiali, ce se recer la susținerea nou- 
ălor organe eparchiali.

Privind acesta parte a cestiunei, 
eu sunt de acea firmă credință, că cu 
mijlocele ce le avem astăzi și cu a- 
daugerea unor contribuiri, la cari am 
pute conta, dacă s’ar face apel la sim
țul bisericesc mai vârtos al comune
lor imediat interesate, și în fine după 
o reducere corespunZătore a numă
rului representanților sinodelor epar
chiali și ai congresului — poporațiu- 
nea nostră de un milion și mai bine 
de jumătate va fi în stare de a susține 
preste tot cinci eparchii cu tote atri
butele acelora.

Condus de acesta socotelă ’mi iau 
voia a propune, ca Măritul Congres să 
binevoiască de astădată a decreta în 
principiu înființarea a două eparchii 
nouă în provincia nostră metropoli
tană, și spre acest scop a însărcina pre 
consistoriul metropolitan : ca pe basa 
acesta să facă o arondare nouă a în- 
tregei provincii metropolitane așa: ca 
părțile banatice cu sau fără atragerea 
unui contingent din teritorul archi- 
diecesei, să formeze două eparchii cu 
reședințe în Caransebeș și Timișora; 
apoT părți le~proprie ungurene cu anec
sarea unui contigent corespunZător din 
archidiecesă se constitue alte două e- 
parchii cu reședințele în Arad și, în 
Oradea-mare, iar teritorul Transilva
niei cu desmembrarea părților atrase 
la eparchiele banatice și ungurene să 
remână și pe viitor la archidiecesă; a- 
vând consistoriul metropolitan a ține 
în vedere, ca minimul poporațiunei



unei eparchii să nu fio mai jos de 
250 mii.

Cât pentru mijlocele materiale, 
consistoriul metropolitan ar fi de a se 
însărcina totodată: ca reflectând la 
cele 50 de mii florini testate spre sco
pul acesta de fericitul archiepiscop și 
metropolit Andreiu baron de Șaguna 
să erueze cu deameruntul mijlocele 
bănesci, ce esistă deja spre susținerea 
organismului superior eparchial în în- 
trega provincie metropolitană; se pună 
la cale pe calea consistorelor epar- 
chiali colecte pentru sporirea acelor 
mijloce, și cu deosebire să vețlă: carea 
ar fi partea acea, care părțile tran
silvane destinate de a se rupe de că
tră archidiecesă, ar ave să o primescă 
din averea și dotațiunile archidiecesei. 

în fine să vedă consistoriul me
tropolitan: cum în urmarea nouei a- 
rondări a provinciei metropolitane și 
respective a sporirei eparchielor s’ar 
pute aduce unele dispusețiuni din sta
tutul organic în consonanță cu nou- 
creânda stare a lucrurilor și deosebi: 
cum s’ar pute cu un calcul bun îm
puțina numărul representanților sino
dali și congresiîali așa, ca acela în to
talitatea sa nic^lupă noua arondare 

• să nu fie cu nimic mai mare, decât ce 
este astățli.

Tote resultatele acestor însărci- 
nări să le cuprindă consistoriul me
tropolitan într’un proiect detaiat, care 
să’l subșternă negreșit la procsimul 
congres ordinar, înțelegendu-sede sine: 
că prin noua arondare a provinciei 
nostre metropolitane și adecă prin în
ființarea a două eparchii dotațiunea 
normală presintă a episcopilor nu se 
pote împuțina; dealtmintre pentru fii- 
torii episeopi minimul dotațiunei să nu 
fie sub fl. 8000 anuali.........

Miron Romanul.
Babeș. Este vorba de înfinițarea 

duor episcopii la locuri istorice. în
trebarea primă, ce trebue să ni-o pu
nem este: este acesta necesar și cu 
putință? Causa, pentru carg_se,jc.exe 
înființarea acestor eparchii este, că 

•«r^, credincioșii, respectivi nu-’și_ poțjiita, 
că^aujLYUt^dață^ Acestă re
miniscență istorică este forte îndrep
tățită și noi trebue să ținem cont de 
ea. Și apoi esperiența ne învață, că 
pentru credincioși este mai bine dacă 
reședința episcopală o au în apropie
rea lor. Este în general cunoscut, că 
o eparchie mare nu se pote conduce 
din centru așa bine; tocmai ca gene
ralul, care își împarte armata sa în 
mai multe brigade și.... (Găetan : și 
protopopiate) companii, pentru a purta 
lupta cu succes. Lupta trebue condusă 
de generali; pentru 1 '/7 milion de Ro
mâni nu sunt destul 3 generali. Dacă 
recunoscem acesta, ne mai remâne res- 
punsul la întrebarea, cum și unde ? Din 
tote părțile se numesce Timișora și 
Oradea-mare, ca reședințe istorice. — 
Tot mai mult ne angajăm la luptă, și 
nu mai putem mâna acest obiect pe 
banca lungă. Trebue să ne organisăm 
armata, și cu o Și mai înainte. Dl Ba
beș vorbesce de nou de necesitatea, 
utilitatea și oportunitatea obiectului și 
în sfârșit recomendă propunerea ma
jorității, care propunere mai nu di
feră de a Mitropolitului.

Trombițaș: Cestiunea este forte 
delicată și momentuosă. întrebarea 
primă este a necesității și oportunită
ții. Biserica nostră se luptă de 1000 
ani, la început cu un episcop și apoi 
cu 3 și ea nu s’au prăpădit. Numai a- 
tunci necesitatea ar fi dovedită, dacă 
s’ar areta, că noi numai putem purta 
lupta cu acești 3 generali. Ce fericesce 
poporele, și ce le asigură astădi viito
rul ? Dignitățile bisericesci sau scolele. 
Numai în evul mediu a fost tendința 
a crea dignități și do acea stagnațiir- 
nea în progres, timpul de astădi cere 
înființarea de scoli. Greutățile ce ne 
apasă sunt așa de mari, încât în lipsa 
mijlocelor trebue să cerșim. Să ne mai 
îndoim acum greutățile? Eu sunt în 

! contra înființărei celor doue eparchii 
mai ales din causa, că este datoria nos
tră sfântă a îngriji înșine pentru noi 
și a nu pune totă credința într’o per
sonă. Dl Babeș a dis, cu cât mai 
mulți generali cu atât mai bine. Ve 
aduc numai aminte la acesta prover
bul: Divide et impera. (Protestări). Dl 
Babeș a accentuat dreptul istoric. La 
acesta respund, căi și noi avem drept 
istoric în archidiecesă, și chiar pe a- 
cesta basă nu putem permite, ca să 
ni se dismembreze eparchia (Babeș: 
Asta este cu totul altceva). S’a accen
tuat, că și în cercuri mai înalte s’ar 
pofti înființarea acelor doue eparchii ; 
remâne nu mai a aprețui, că ore da
rurile ce vin din acele părți nu sunt ale 
Danailor?

Sunt în contra înființărei episco
piilor, pănă ce fundațiunea făcută de 
Andreiu Șaguna nu va fi crescut astfel, 
ca ele să se potă susține.

#Cav.de Pușcariu. Am ascultat 
cu mare atențiune și pietate propu
nerea Esc. Sale Mitropolitului. Și am 
vădut cu ce îngrijire părintescă a pro- 
vedut înființarea și dotarea nonelor 
eparchii. Ași fi dorit să ved aceași în- 
grigire esprimată de Esc. Sa și pentru 
archidiecesă nostră, căci și archidie- 
cesa își are dorințele sale și încă do
rințe, cari nu pretind dela nime nici 
o jertfă, nici teritor, nici bani.

îmi iau voia a face în numele de
putaților din archidiecesă «rmătorea 
propunere:

Luând în considerare că, alegerea 
de Metropolit, cel ce e totdeodată și 
Archiepiscop al Ardeiului — în sensul 
statutului organic § 154 p. 3 s’a re- 
servat la competința congresului na- 
țional-bisericesc — pe când alegerea 
episcopilor sufragani în sensul § 97 al 
st. org. e lăsată la competința respec
tivelor sinode eparchiale:

Prin urmare considerând că ar- 
chidiecesa a perdut dreptul de a-și a- 
lege pre Archiereul seu fără de inge
rința celorlalte eparchii, pecând ace
stea aleg pre Archiereii sei fără con
cursul archidiecesei.

Considerând mai departe, că deși 
stat. org. concede ca la cas de lipsă 
să se potă alege de Metropolit și unul 
care nu e Archiereu, totuși — deorece 
atât ordinea ierarchică, cât și natura 
lucrului precum și buna cuviință re- 
cere, ca Metropolitul, care în sensul 
canonelor e cel dintâiu între episeopi 
de regulă să se alegă dintre episeopi, 
— amintita concesiune escepțională a 
statutului organic în taptă se vădesce 
de nepracticaveră și numai ar face pre 
ori-care concurente nearchiereu pen
tru totdeuna imposibil de ori-ce ulte- 
rioră aspirațiune; —prin urmare ar- 
chidiecesanii neavend Archiereul său 
consacrat nici nu ar pute concurge cu 
vre-un candidat de egala condițiune 
canonică la întregirea scaunului me
tropolitan.

Considerând și acea, că fie-care 
diecesă sufragană e representată în con
gres, în consistoriul metropolitan și în 
sinodul Archiereilor, pe deoparte prin 
episcopii sei, ca votanți și pe de altă 
parte și prin Metropolitul lor ca pre
sident: — precând archidiecesă e re
presentată acolo numai prin votul e- 
ventual al Metropolitului sau ca pre
ședinte.

Considerând preste tote și aceea, 
că Archidiecesă pre timpul vacanții 
scaunului metropolitan, tocmai la cele 
mai însemnate și vitale acte când se 
lucră despre întregirea acestui scaun, 
nu e representată în sinodul archie
reilor de feliu, iară la consistoriul me
tropolitan, care pregătesce și la con
grese, cari efeptuesc alegerea de me
tropolit, nu e representată ca celelalte 
eparchii și prin Archiereii lor; — și 
în fine mai considerând și aceea, că 
ar servi numai spre înălțarea vasei și 
demnității metropolitane și spre ușu
rarea agendelor acestuia dacă ar ave

| pre lângă sine un archiereu ajută- 
I toriu:

Subscriși, conduși de îndemnul 
despre o parte de a delătura defec
tele și anomaliile susînșirate, ce ne în
dreptățesc mult și mâhnesc adânc ini
mile archidiecesannlni iară despre altă 
parte de a recompensa încât-va drep
tul archidiecesanilor de a ’și alege, 
ca celelalte diecese, eschisiv pre ar
chiereul seu și totdeodată dea înlesni 
administrarea și a mări vasa bisericei 
își iau libertatea, ca totdeuna și a- 
cum din ansa cestiunei despre înmul
țirea eparchielor, să propună: ca în
truna cu deslegarea cestiunei despre 
înmulțirea eparchielor; și tot pre a- 
ceeași cale să se decidă: ca postul de 
vicariu archiepiscopesc pre viitor să 
se îndeplinescă prin un archiereu a- 
les prin sinodul archidiecesan după 
modalitatea prescrisă în statutul orga
nic pentru alegerea episcopilor sufra
gani, și că acest archiereu se aibă 
loc în sinodul episcopilor în rendul 
acestora să potă în archidiecesă îm
plini tote acele funcțiuni archieresci 
ce i le încredințeză Archiepiscopul, 
iară în vacanța scaunului archiepisco- 
pal să suplinescă pre Archiepiscopul 
în tote afacerile archidiecesane.

Presidentul: Declar, că con
simt cu tote cele cuprinse în acesta 
propunere. Am voit a face aceste la 
alt loc înse am aflat că atunci n’ar fi fost 
oportun. Cred că acesta propunere se 
va alătura la propunerile mele.

Congresul transpune propunerea 
comisiunei organisătore spre a o lua 
în considerare și a veni cu vederile 
sale.

Ședința se încheie la 1 % ore după 
ameȘi.

Ședința XIX.
din 20 Octomvrie fl Noemvrie) 1878.

Ședința se deschide la 5 ore d. 
pr. prin presidiul ordinar. La ordine 
continuarea în raportul comisiunei or
ganisătore cu privire la înființarea a 
doue episcopii nouă în Ungaria și cre
area unui episcop ^vicar în Transih- 
vania.

Dep. V. Babeș ca representant 
al maiorității comisiunei raporteză că: 
ce privesce propunerea al o r 
20 deputați din archidiecesă 
pentru regularea postului de 
vicar archiepiscopalînarchi- 
diecesă prin instituirea unui 
archiereu titular comisiunea nu 
pote fi în contra, și acesta cu atât 
mai puțin, pentrucă dorința după a- 
cestă instituire se esprimă ca a in- 
tregei archidiecese; și când trebuie 
să se recunoscă că, archidiecesă, chiar 
după cedarea unor părți la celelalte 
eparchii, tot remâne atât de estinsă, 
încât este mai mare, ca ori care din 
celelalte; pe când mai departe archi- 
eppul ei, ca totodată metropolit, cu 
totă activitatea sa abia pdte să ajungă 
a satisface în tote părțile și pe de
plin oficiului seu, — comisiunea 
recomandă spre primire în 
principiu acestă propunere 
însă cu următorul adaus: 
causa acesta să se transpună 
consistorului metropolitan 
spre studiare, care după con
sultarea sinodului archieresc 
și după p t i m i t a învoire a a r- 
chiepîscopului-metropolit să 
o transpună sinodului archi
diecesan p en tru a pro vede cele 
de lipsă cu privire la dotați- 
un e și apoi astfel instruită să 
se supună dimpreună cucausa 
celorlalte doue eparchii con
gresului următor spre finală 
hotărire.

Representantul minorității comi
siunei dep. Tromsițaș, e de părere 
a se tracta cele 2 objecte separat.

Dep. V. Mangra cu privire la 
cestiunea prealabilă, dacă se pot tracta 
laolaltă.* instituirea unui vicar-ar- 

chiereu în archidiecesă și înființarea 
celor 2 eparchii projectate? este de pă
rere că, acesta nu se pote, căci cre
area unui episcop titular ar fi o in- 
noire, care taie în constituțiunea și în 
instituțiunile nostre bisericesci, o praesă 
pre care biserica ortodocsă nu ar re
cunosce (voci nu cunoști causa!) Spre 
a a intări acestă aserțiune se provocă 
la canonul 6 al sinodului ecumenic 
IV și la principiile desvoltate de fe
ricitul Metropolit Șaguna în diferite 
scrieri ale sale. A tracta astfel de ce
stiuni, densul nu ține de competența 
congresului ci de competența sinodu
lui archieresc. Propune dar a se re
lega cestiunea înființărei unui vicar 
archieresc, care cercetând-o din punct 
de vedere canonic, să vină la congre
sul viitor cu o propunere motivată.

Presidiul pune deci la ordine 
cestiunea prealabilă: sase pertrate 
cestiunea vicariului archie
reu împreună cu cea a infiin- 
țărei celor 2 eparchii, sau să 
se separe una de alta. Cât pen
tru densul observă la acest punct ur
mătorele: lipsa de un vicar al archi
diecesei pre care să ’l alegă sino
dul, nu archiepiscopul, este forte sim
țită, acesta ar trebui să constate con
gresul mai întâi; acest vicar pote să 
fie apoi și archiereu, însă numai dacă are 
cualificațiunea recerntă; face dar propu
nerea : congresul incuviințază 
s i s ț e m i s a r e a unui post stabil 
de vicar archieppesc pentru 
archidiecesă, care ca atare se 
alege de sinodul archidiece
san și se ’ntăreșce de arhiep- 
pul concernent. Vicariul dacă 
arecu aii fi câți unea recerntă se 
pote hirotoni de archiereu. Fi
ind vicariul archiereu, este 
membru al sinodului e p i s c o- 
pesc cu vot decisiv. Gestiunea 
privită din acest punct de vedere s’ar 
pute dar tracta și separat de cestiu
nea eparchiilor.

Cav. de Pușcariu și eppul 
Mețian sprijinesc tractarea împreună 
a acestor cestiuni;

Dep. H a n n e a sprijinind părerea 
dep. Mangra este pentru tractare 
separată, deasemenea dep. Trombi- 
țaș.

Presidiul revenind la propu
nerea sa arată, că nu fără causă o a fă
cut. Ce privesce canonicitatea creărei 
unui archiereu de care e vorba, (densul), 
care încă crede a cuno-ce canonele, 
află ca ea nici de cât nu este contra 
canonelor. Precauțiunea canonelor mer
ge numai intr’acolo, ca să nu se facă 
episeopifără trebuință. în cașul spe
cial de acesta nu pote fi vorba, căci 
necesitatea este forte simțită. De altcum 
în biserica din România carea abună 
samă încă observă prescrierile cand- 
nelor, instituțiunea de atari archierei 
ca vicari, se practică chiar în timpul de 
față. Cât pentru disposițiile st. org. ade
vărat că acolo se vorbesce numai de un 
vicar al archieppului, dar acesta nu 
impedecăase înființa un vicar al oficiu
lui pe calea sa. Se ’nțelege că con
gresul, veȘend necesitatea, încuviin
țez sistemisarea unui post de vicar 
al archidiecesei, remâne apoi în voia 
sinodului archidiecesan a se folosi de 
acest drept sau ba.

Cav. de Pușcariu, o de pă
rere, că prin propunerea preșidiului mi 

ajunge Șc°Pui ce l’a intenționat ar- 
chidiecesanii prin propunerea lor. în- 
emplându-se să moră metropolitul 

lăra a av£ un vicar-arc hi ereu, ar- 
c idiecesa remâne lipsită de dreptul 
de a ave pe timpul vacanței scaunu
lui metropolitan, un representant în 
.s 111 ° d u 1 epî sc op es c. Acesta ar fi 
o nedreptate față de archidiecesă.

Presidiul: îmi revoc dar pr°" 
punerea. Pun la vot întrebarea: să se 
per rate cestiunea împreună cu causa 
eparchiilor sau separată?

av.de


Congresul prin, maioritate hotă- 
resce a se tracta aceste două 
cestiuni împre ună.

Trecând la tractarea în merit ia 
cuventul dep Z. Boiu, pentru a-și 
desfășură vederile sale care difer în 
câtva și de ale maiorității, dar apoi 
cu deosebire de ale minorității comi
siunei. în contra minorității susține 
lipsa înființărei celor doue eparchii, și 
declină dela biserică imputarea făcută 
de minoritate, că ea n’ar înainta cul
tura poporului așa după cum se cere, 
încontra maiorității susține, că nu este 
bine ca congresul să-și lege mânile prin 
hotărîrea, că recunosce în principiu ne 
cesitatea înființărei eparchiilor și avica- 
riului-episcop. în acestă materie tre
buesc întrebate sinodele eparchiale, 
ca ele să-și dee mai întâiu votul lor. 
Deci face propunerea: tote actele 
privitore la înființarea p r o e c- 
tatelor 2 eparchii și la vica
riul a r c h i e p i s c o p e s c s e trans
pun consistoriului metropoli
tan spre pertractare șipropu- 
nere la congresul procsim a 
măsurilor de lipsă, după, pro- 
nunciareaîn acestobjecta si- 
n odelor eparchiale și a sino
dului archieresc.

Eppul Mețian mărturisesce în 
nainte de tote că, nu-a fost cu pu
tință din causa scurțimei timpului a 
cunosce tote motivele aduse de cav. 
Pușcariu și consoți ca să-și potă da 
părerea sa în acestă cestiune așa după 
cum ar voi și după cum pretinde in- 
semnătatea causei. Ce privesce și siste- 
misarea unui post de vicar; care să 
fie și archiereu, densul nu este încon- 
tră, însă n’ar voi să se sistemiseze 
fără nici o reservă, ca să nu se facă 
prejudițiu pe viitor și pentru celelalte 
diecese. Dacă Esc. Sa părintele Metro
polit declară, că are lipsă de un atare 
vicar, atunci densul (vorbitorul) este 
aplecat a-și da și el consimțemântul, 
din considerare cătră dorința și lipsa 
espresă de Escl. Sa, nu însă din causa 
motivelor aduse de cav. Pușcariu și 
consoți, și iarăși, nu pentru tot viito
rul, ci numai pentru cașul acesta spe
cial.

Motivul adus de archidiecesani 
că în cas de vacanță archidiecesă nu 
ar fi representată în sinodul archieresc 
nu’l află de îndreptățit, căci zice den
sul, noi archiereii suntem ardeleni a- 
leși insă de frații Ungureni ca epis- 
copi în diecesele lor, pentru ce dar 
ardelenii să se simtă neîndreptăți dacă, 
pe scaunul archieppesc se află un Un- 
guren, acesta ai* fi particularism. Ges
tiunea vicariului-episcop mai are după 
densul și altă parte; dacă se va da 
Metropolitului dreptul de a ave vi
car-archiereu, atunci ar ave Ardeiul 
2 archierei și ai’ înceta necesitatea de 
a rupe de la archidiecesă o parte pen
tru a adăoga la diecesele ungurene, 
și înființarea celor 2 eparchii ar de
veni astfel imposibilă (Oho! nu e a- 
devărat!). Este așa, căci părțile bănă
țene voiesc să se despartă de diecesa 
Aradului și să-și facă și denșii un e- 
piscop; 2 archierei slab dotați însă 
după părerea densului nu vor pute 
face prea multe. De altcum recunosce 
legitimitatea pretensiunilor creștinilor 
din părțile bănățene, este însă de pă
rere că dorința lor s’ar pute împlini 
când s’ar împreuna cu diecesa Caran
sebeșului iar eppul Caransebeșului s’ar 
muta cu residența în Timișora. Des
părțirea Oradiei-Mari- de diecesa A- 
radului iarăși, se pare că ele nu vor 
pute să-și susțină singure pre episco
pul lor pentru aceea le ar trebui ad- 
necsate părți din archidiecesă, ceea ce 
nu s’ar mai pute făcând un vicar-epis- 
cop în archidiecesă. Stând astfel lucru 
și nefiiind în stare a-și daacum altă 
părere, sprijinesce propunerea lui Boiu.

Dep. Dr. Ho d o ș sprijinesce pro ■ 
punerea maiorității comisiunei, ară
tând că, hotărând în principiu infiin- 
țarea a 2 eparchii noue, congresul nu 

șia legat mânile nici decât. Consisto
riul metropolitan va veni la timpul 
seu cu un project, și atunci congre
sul va vede ce va face. Cât pentru 
instituirea unui vicariu-archiereu, den
sul află cererea numai justă, căci în 
cas de întregire a scaunului metro
politan diecesele concurg cu repre
sentanții lor aleși și cu membrii natu
rali (episcopii) pe când archidiecesă, 
după starea lucrului de aZi, ar ave 
numai pe cei d’ăntâi (Cosma: în con
gresul electoral episcopii nu au vot!). 
Densul numai atunci va vota incon- 
tră, când domnii din oposițiune ne vor 
documenta clar și limpede că, insti
tuirea unui vicar archiereu este în 
contra canbnelor. Cât pentru congre
sul electoral, adeverat că eppi n’au 
vot, dar ei au vot în altă corporați- 
une, și acolo voiesce și archidiecesă 
sa fie representată.

Dep. M an gr a se insinuă la cu
vent (Nu mai vorbi! ai vorbit odată).

Presidiul dl. Mangra a vorbit 
odată însă numai in formă; are dar 
dreptul de a vorbi și în merit.

Mangra, făcend alusiune la o 
observare a Cav. P u ș c a r, Zice că va 
fi greu a se înțelege în o causă unde 
s’au făcut coalițiuni; impută apoi că, 
acesta n’ar fi liberalism, căci liberlis- 
mul lucră pe față (voci! la object 1).

Presidiul: rbgă pre vorbitor 
se remână la object, să nu se ame
stece în desbaterile congresului, lucruri 
ce sau pertractat în conferințe confi
dențială.

Mangra, ca să nu întindă vorbă 
lungă se alătură la părerea lui Boiu; 
cât pentru episcopii-vicari din Româ
nia e de părere că nu se pot asemăna 
referințele de acolo, cu ale nbstre. 
A judeca despre acest object este în 
competința sinodului archieresc.

Dep. Rotar apără votul maiori
tății comisiunei, căci acela e just față 
de pretensiunile legitime ale popora- 
țiunei bănățene. Congresul trebue să 
recunoscu în principiu lipsa înființărei 
celor doue eparchii, căci numai atunci 
se va pute face un project de aron
dare potrivit; cât pentru subsistența 
episcopului densul este de părere, că 
fiind odată lucru hotărit în principiu, 
poporațiunea resp. în 3 ani va aduna 
cele de lipsă pentru subsistența lui. 
încontra lui Trombițaș susține, că e- 
piscopii sunt de lipsă, căci în jurul 
lor se vor concentra la noi și pe vii
tor aceia cari vor și pot lupta pen
tru cultura și progresul poporului. 
Lui Boiu reflectă, că causa înființărei 
eparchiilor respective a fost ventilată 
de mult în sinodele resp. eparchiale, 
și că aceste nu au fost contrare ace
lei dorințe. Când au fost bănățenii 
alăturați diecesei Aradului, ei n’au fost 
întrebați de consensul lor, și nici nu 
l’au putut da căci n’au avut sinodul 
lor; atunci au tăcut pentru a nu pe
riclita interese mai mari; acum fiind 
tote mântuite din pericul, ei voiesc a 
’și redobândi dreptul lor. Cât pentru 
vicariul-episcop densul află cererea de 
îndreptățită și o consideră ca a archi- 
diecesei, căci, în contra lui Boiu, crede 
a fi în drept să afirme că, deputății 
archidiecesani din congres nu sunt 
alta decât mandatarii archidiecesei în 
acest corp, cari sunt însărcinați a-i 
apera aci drepturile ei. Prin acea pro
punere nu se cere ceva ce taie în au
tonomia archidiecesei sau a diecese- 
lor, ci se pretinde numai recunbsce- 
rea unui principiu. Cererea archidie
cesei este motivată atât din punct de 
vedere formal cât și in ce privesce 
materia.

După unele observări ale eppu- 
lui Mețan în cestiune personală, ia 
cuventul

Dep. Popoviciu Dese an, 
combate propunerea majorității. Den
sul a așteptat dela constituțiunea 
nbstră bisericescă alte resultate, de
cât cele ce le vede ajunse pănă a- 
cum. Anume ar fi dorit să vadă o lu

crare mai intensivă pentru a înainta 
cultura poporului preste tot, o cul
tură cum o ințeleg alte confesiuni în 
asemenea condițiuni ca a nbstră. Sco
pul constituțiune! nbstre bisericești 
densul ’l vede aci, iar nu în înființa
rea de episcopii, pre cari nu le-am 
pute susține. Biserica protestantă ar 
fi făcut progrese mari în cultură și 
fără episcopi, așa și la noi nu este 
lipsă de episcopi pentru a înainta pre 
acel teren. Scolele sunt după densul 
de prima necesitate pentru noi, de a- 
ceste să ingrigim mai întâi. Din ace
ste motive e pentru părerea minorită
ții, insă ca totuși și cesțiunea pre- 
sentată de maioritate să fie desbătută 
și clarificată cât mai bine, este pen
tru propunerea de amânare a dep. 
Boiu.

Dep. Găet an arată, că necesita
tea înființărei celor 2 eparchii a fost 
recunoscută de fericitul Metropolit An
dreiu, care a lăsat și fundațiuni pen
tru întemeerea lor, și și de congres. 
Pănă acum însă nu s’a făcut nici un 
pas positiv în acestă direcțiune; pe 
viitor însă nu pote remâne tot așa. 
Vicariul-archiereu densul încă îl află 
de lipsă; dacă s’a obiectat că nu sunt 
bani spre acest scop, densul respunde 
că, ceea ce fac diecesele pentru epis
copii lor, va face și archidiecesă pen
tru vicariul seu; iar cât privesce dis- 
membrarea archidiecesei dorită de unii, 
densul declară, că va lupta dimpreună 
cu consoții sei cu totă energia în con
tra acelui plan.

Dep. Al. Popoviciu nu află mo
tivată deslipirea Bănățenilor de diecesa 
Aradului, căci ori când ar fi venit cu 
cereri pentru înaintarea culturei, nici 
odată nu ar fi fost respinși de orga
nele acelei eparchii. Densul privesce 
în înființarea episcopiei de Timișora 
numai o cesțiune de ambițiune ; dacă 
li s’ar da Verșețul ca reședință Bănă
țenii n’ar primi. (Ba primim! Asta nu 
se ține de obiect; contraziceri, dialo
guri).

Presidiul: me rog a nu întră 
în dialoguri, și a încungiura observări 
ce pot produce animosități, căci astfel 
nu ajungem la nici un sfârșit cu des
baterile.

Dep. Lengher aperă în o des
fășurare mai lungă punctul de vedere 
al maiorității din comisiune. Dânsul 
în crearea eparchiilor none nu vede 
dorința unora de a înzestra biserica 
cu domni mari, ci necesitatea de a 
promova cultura poporului prin tr’en- 
sele. Biserica și scola, poporul și preo
tul la noi au mers totdeuna umer la 
umer; așa trebue să fie și pe viitor. 
Datorința nbstră nu este numai a în- 
grigi să nu perim, — cum a constatat 
unii că am făcut și fără mulți eppi — 
ci ca să ne înălțăm la gradul de cul
tură la care se află alte popore. Pen
tru acest scop episcopiile nu sunt fără 
însemnătate, căci ele formeză un fel 
de centru, în jurul căruia se grupeză 
un numer însemnat de bărbați inteli- 
genți. Pracsa arată că, unde au fost 
astfel de centre poporul este mai îna
intat în cultură, simțul pentru dem
nitatea sa este mai desvoltat decât în 
locurile unde centrele au lipsit. Să se 
formeze dar astfel de centre, unde? 
va hotărî împregiurarea unde se pot 
face mai ușor și unde sunt drepturi 
istorice. în contra lui B o iu obiecteză 
că, dacă se vor culege întâiu datele, 
și apoi congresul va veni și va Zice 
nu înființăm diecesele, atunci congre
sul face o ostănelă în zadar. Mai bine 
este a constata necesitatea, și a aduna 
apoi datele de lipsă; dacă nu le vom 
afla de îndestulitbre, putem amâna în
ființarea pănă la timpuri mai potrivite.

Recomândă deci propunerea ma
iorității.

Se propune din mai multe părți 
încheerea desbaterei. (Se primesce).

Eppul Popasu, aurind dorința 
respectivilor pentru înființarea unei 
episcopii în Timișora se declară cu to

tul aplecat a se adnecsâ cu diecesa 
sa la episcopia ce să va crea in Ti- 
mișbra. (Bravo!) însă aci e vorba 
și de mijlbce; din acest punct de ve
dere încă trebue dar privit lucrul. A 
hotărî ceva în principiu, după dânsul 
n’are însemnătate practică. Este pen
tru propunerea lui Boiu.

Dep. Dr. Marienescu este în 
geneaal pentrn propunerea maiorității, 
și în special pentru înființarea episco
piei din Timișora, căci aceste părți au 
purtat cele mai mari lupte și jertfe 
pentru despărțirea de Sârbi. Este dar 
just ai resplăti pentru acestă. Ce pri
vesce partea propunerei lui Boiu de 
a să așterne causa sinodului archie- 
reilor, vorbitorul o privesce de su
perfluă față de declarările date de 
părinții episcopi în fața congresului 
(Așa este. Forte bine!) Cât pentru pe- 
deca scbsă din statutul organic, den
sul crede, că preste ea ușor putem 
trece: ne vom ruga de Maiestatea Sa 
să ne împlinescă acestă dorință sim
țită, și dacă o va aproba am trecut 
preste pedecă. Că în lipsa de mijlbce 
nu pote zacea o pedecă absolută, ne 
dovedesce eparchia Caransebeșului, 
unde încă la început n’a fost nimic, 
dar prin stăruințele episcopului și si
nodului s’a făcut în decurs de scurți 
13 ani atât incât putem fi preste tot 
mulțămiți.

Cav. Pușcariu ca propunătorii! 
recomândă încă odată propunerea ma
iorității. Dânsul e de părere: că nu 
motivele au să se primescă aici, ci 
causa. Eppul Mețian a Zi8 că nu este 
în contră a se înmulți eparchiile, dacă 
cea de la Caransebeș se va strămuta 
la Timișora, și cea de la Grade la Arad; 
ce se va face apoi în archidiecesă nu-i 
pasă (Mețian n’am Zis !)■ Ai Zig; că ar
chidiecesei nu-i dai, dar îi dai Metro
politului, dacă arată că este lipsă de 
vicar. Archidiecesani! prin propunerea 
lor nu voiesc a face un ad latus me
tropolitului, ci un archiereu pe lângă 
archiepiscop, din motivele că: a) metro- 
politul având se facă visitațiuni ca
nonice în Metropolia întregă pe tim
pul acelora archidiecesă ar remâne fără 
îngrigire: b) că archidiecesă încă vo
iesce să aibă drept de alegere al ar- 
chiereului, precum îl au celelalte die
cese ; nu archidiecesanii ceru îmul- 
țirea episcopilor, ci ungurenii, și dacă 
acum și transilvănenii cer a fi trac
tați în acest punct ca și celelalte die
cese, acesta densul nu o pote privi 
de particularism. (Fbrte bine, așa e!) 
c) pe timpul văduviei scaunului ar- 
chiepiscopesc resp. metropolitan, ar- 
chidiecesa încă voiesce să fie repre
sentată în sinodul archieresc, o pre- 
tensiune fără îndoială cât se pote mai 
ecuitabilă. A se declara în principiu 
necesitatea celor propuse de maiori
tatea comisiei densul află de lipsă, 
și forte la loc, căci altcum nu se va 
pute face nimic; chiar dacă ne vom 
presenta la Maiestatea Sa, cea dintâiu 
întrebare va fi dacă congresul în 
principiu este învoit cu înființarea de e- 
piscopi ce cerem. (Aprobări).

Trombițaș ca representantul 
votului minorității, declară a nu fi tras 
nici odată la îndoială meritul preoți- 
mei pentru înaintarea culturei. Sus
ține însă și acum că cheltuielile ce 
se vor făce cu episcopiile ar fi mai 
fructifere, fiind folosite de popor. De 
altcum înființarea de eppii noue, dân
sul o află în contrazicere cu alt prin
cipiu adoptat de a reduce paro
chii le și protopopiatele, pentru ca 
preoții și protopresbiterii să aibă o 
subsistența mai bună și mai sigură. 
De altcum se abate dela propunerea 
sa primitivă, și se alătură pe lângă a 
lui Boîu.

Dep. Babeș ca raportor al ma
iestății comisiunei aperă întro vorbire 
mai lungă propunerea ei atât cu pri
vire la eparchii cât și cu privire la 
vicariul archiereu, susținând ca pro
punerea lui Boiu, este o amânare a 
acestor cestiuni de mare importanța



ad calendos greecas (Aprobări), Dep. 
Boiu pe de altă parte își aperă în 
cuveutul din urmă propunerea sa.

Preșidiul declară, că ca presi- 
dent al consistoriului metropolitan, 
primind simplu numai însărcinarea, 
cum a fost propusă de Boiu, nu ar pute 
face mai mult, decât s’a făcut pe basa 
hotăririlor cu totul vage și nedefinite 
ale congreselor din 1870 și 1874 în 
acestă materie. Dacă congresul voesce 
să se facă ceva, apoi să dee însărci
nări mai precise, o basă sigură, pe 
care să se potă lucra ceva. Să se 
spună hotărit că pe basa a 2 eparchii 
au să se facă lucrările preliminare; 
dacă apoi acestea se vor afla de ne
suficiente vom ascepta cu înfiiințarea 
eparchiilor pănă la alt timp mai fa
vorabil. Prin propunerea contrară s’ar 
trăgăna numai lucru și în urmă i se va 
perde urma pe la vr’un sinod ore care. 
(Aprobări).

Urmeză votarea asupra propune
rilor Boiu și Pușcariu, resp. a maiori- 
tății comisiunei. Pentru propunerea lui 
Boiu sunt 26 deputați; pentru propu
nerea maiorității comisiunei 32, pre 
acesta deci preșidiul o enuncie de 
primită-

Dep. Cosma propune că objec- 
tul din cesțiune fiind de însemnătate 
deosebită istorică să se aclude cu mo
tivarea sub o literă deosebită la pro
tocol.

Se primesce.
Fiind timpul înaintat ședința ur

mătore se hotăresce pe mâne la 9 ore 
s. a. La ordine raportul comisiunei
pentru fundațiunea lui Gojdu. 

Ședința se încheie la 9 ore sera.

Ședința XX. 
din 7 Novemvre (2 Octomvre) 

■ Ședința se deschide la
a. amâză.
9 % ore.

Se . dă cetire protocolului ședinței 
XVIII și după câteva modificări sti-
listice se declară autenticat. 

Preșidiul presenteză:
Cererea pentru concediu a dep. 

Codru Drăgușan. Se acordă 
cediul cerut.

con-

Dep. Fogarași face o propu
nere, după care consistoriul metrop. 
se însărcineză a dispune întregirea în 
arcliidiecesă a scaunelor protopopesci, 
cari întrunesc normele prescrise și se 
bucură de o dotațiune corespunșlă- 
tore. Propunerea se declară de ur
gentă și a se pune îndată la ordinea 
șlilei.

Dep. Cav. de Pușcariu observă, 
că congresul nu opresce și nu pote 
opri consist, archid. de a întregi și 
resp. înlocui scaunele de administra
tori protopp. prin protopopi defini
tivi.

Fiind propunerea defectuos stili- 
sată, propunetoriul și-o retrage. Pre- 
sidiul propune și congresul decide tre
cerea la ordinea ^ilei, luându-se no
tiță de dorința cuprinsă în propunere.

Dep. losif propune ca consist, 
met. să se îngrijescă pentru retipări
rea Stat. org. și la călcâiul acestuia 
să se codifice tote conclusele princi
piale aduse de congresele de pănă 
acum.

Dep. Cav. Puș carin adauge: ve
nitul curat ce va resulta să între în 
„fondul metropoliei."

Propunerea dimpreună cu adau
sul se primesce unanim.

Comisiunea pentru ’ fundațiunea 
Gojdu prin raportorul seu Lengher 
face mai întâiu istoricul acestui fond 
subșternend tote documentele însoțite 
de un raport detaiat al representațiu- 
nei, ce a fost și este însărcinată cu 
administrarea fundațiunei Gojdu.

Raportul comisiunei estras din 
numerosele documente este de o im
portanță deosebită și cuprinde date 
de un mare interes public. Spațiul de |

care dispune „Tel. Rom." astădată fiind |
și așa forte ângust, remâne a publica 
acest raport în tot cuprinsul seu în 
unul din Nrii viitori.

Comisiunea propune a se da re- 
presentațiunei absolutoriul cerut cu 
escepțiunea a 3 mici posițiuni greșite 
și congresul să-și esprime deosebita 
sa mulțămită pentru zelul neobosit și 
jertfele morale ce a adus repres. și în 
deosebi membrul acesteia cav. de Pnș- 
cariu.

Congresul întimpină aceste pro
puneri cu strigări de „să trăiască!"

Mai departe propune comisiunea : 
consist, metr, să censureze pe viitor 
socotelile în detaiu și apoi să rapor
teze congresului. Cu privire la con
troversele ivite în sinul represent., co
misiunea propune încuviințarea hotă- 
rîrei aduse de majoritatea repres. Pu
blicările asupra socotelilor anuale să 
se facă în trei jurnale: „Tel. Rom.", 
„Gaz. Trans." și „Bis. și Scola." Pre- 
sidentul-Metropolit să înainteze lite- 
rile fundaționale înaltului minister.

Dep. cav. Pușcariu dă unele 
deslușiri în cestiunea fundațiune! Gojdu.

Dep. Babeș doresce publicarea 
în reasumat a socotelilor spre a în- 
timpina bănuelile ivite în privirea ad- 
ministrărei fundațiunei. Ar dori iarăși 
ca fundațiunea să se administreze în 
Sibiiu spre a se evita plătirea de diurne 
și alte neajunsuri. Lăudând zelul ne
obosit al membrului repres. cav. Puș
cariu arată, că capitalul fundațiunei a 
sporit forte și speră că așa va fi și în 
viitor. Sprijinesce propunerile comi
siunei.

Eppul Popasu ar dori, ca ad
ministrația să se transpună din Pesta 
la Sibiiu, unde sunt la disposiție băr- 
băți, cuartir eftin etc., ceea ce cores
punde și testamentului. Totodată pro
pune, ca la distribuirea stipendiilor 
să se urmeze întocmai prescriptelor 
cuprinse în testament.

Raportorul Lengher cetesce 
propunerile comis, una câte una.

Congresul decide unanim a da re- 
presentațiunei absolutoriul cerut pe 
periodul dela 1870 pănă Ia 1877 in- 
clusive; consist, metrop. să facă revi- 
siunea socotelilor, însciințând apoi re
presentațiunea. Darea absolutoriului 
are să urmeze din partea congresului.

Asupra votului separat ce a fost 
dat unul din membri repres. se în
cinge o lungă și sacă desbatere fără 
nici un resultat practic.

Bugetul proiectat din partea re
pres. se relegă la competența consist, 
metrop., care se insărcineză totodată 
cu revisiunea literilor fundaționale și 
înaintarea lor la ministeriu. Mai de
parte se decide, ca publicarea soco
telilor să nu se facă, decisiunile con
gresului fiind și așa publice. în fine 
se decide, ca cestiunea strămutărei ad
ministrației din Pesta la Sibiiu să re- 
mână neatinsă.

După o discuțiune fără nici un 
resultat asupra portretului și biogra
fiei fericitului Gojdu, treceudu-se la 
ordinea cailei:

Rap. Lengher raporteză în causa 
unui legat de 22,000 fl. pentru stu
denții români a lui D e me tr i u D o n a, 
care la 14 Maiu 1876 a făcut un te
stament însoțit de un codicil, după 
care suma amintită ar fi să se admi
nistreze prin representanța fundatiu- 
nei Gojdu.

Epp. M e ț i a n și dep. Lengher 
și preșidiul dau deslușiri în pri
vința legatului amintit.

Dep. V. Babeș propune: Repre
sentanța fundațiunei. Gojdu se impu- 
ternicesce a întreprinde pașii necesari 
pentru primirea în stăpânire respec
tive pentru asigurarea pretențiunei pe 
cale amicabilă sau prin proces.

Dep. Cav. Pușcariu ^ice, că s’au 

întreprins deja pașii necesari și că 
este un advocat însărcinat cu cerce
tarea causei în cesțiune.

La propunerea dep. Rotari u, 
congresul ia spre sciință raportul pre- 
sidiului în causa 
representațiunea 
necesari pentru 
unei.

Raportorul 
tore P. Cosma 

legatului, îndrumând
amintită a 
asigurarea

face pașii 
pretenți-

comisiunei organisă-
raporteză asupra pro-

iectului de regulament pentru aface
rile interne ale congresului, propunând 
unele modificări. Desbaterea se amână 
pe după ameții. Cu aceste ședința se 
ridică la 1 */2 oră d. a.

Ad Nr 223 ex 1878. Preșidiul reuniunei 
învețătorilor rom. gr. or. din diecesa Caran
sebeșului.

Mult onorabilei redacțiuni a foiei
„Telegraful Român“

în Sibiiu
Reuniunea învețătorilor români 

gr. or. din diecesa Caransebeșului, în 
adunarea generală de est an, a decis: 
ca să se conlucre la reînceperea edă- 
rii foiei pedagogice „Scola Română."

Subsemnatul presidiu al acestei 
reuniunei cu provocare la decisiunea 
adunării generale din anul curinte, de 
sub Nr. 38 lit. f) comunicendu-ve aci 
sub •/. alăturat disposițiunea edată că
tră toți membrii reuniunei prin pre
ședinții despărțemintelor pentru păr
tinirea și prenumerarea foiei pedago
gice „Scola română" Ve rogă deodată 
ca să binevoiți aceea disposițiune a o 
publica în colonele prețuitei foi „Te
legraful Român."

Cu stimă
Bocșa montană în 14/26 Oct. 1878.

Ștefan Antonescu m. p. 
președintele reuniunei.

Ioane Marcu m. p.
notar.

Disposițiunea
ro-presidiului reuniunei învețătorilor 

mâni gr. or. din diecesa Caransebeșului 
cătră președinții despărțemintelor pen
tru prenumăr ar ea foiei pedagogice „Scola 

română. “
Mult Onorate Domnule Pre

ședinte! Scopul reuniunei nâstre a înve
țătorilor români gr. or. din diecesa Caran-' 
sebeșului este pe lângă înaintarea scâlelor 
și a culturei poporului nostru român, pro
movarea culturei generali și înmulțirea cu- 
noscințelor scientifică pedagogice și didac
tice a le membrilor ei. Cine voesce promo
varea acestui scop înalt, trebuie să voescă, 
să susțină și să părtinâscâ mijlâcele condu
cătâre la acâsta. Mijlocul cel mai secur și 
folositor pe lângă noul organism al reuniu- 
nei, este susținerea și părtinirea unei foi 
bune pedagogice și didactice.

O astfel de fâiă pedagogică și didac
tică a fost „Scâla română," care a a- 
părut în anul 1876, și 1877, sub redacțiu
nea fie ertatului fost profesor loan Can
drea și a binemeritatului cunoscut pedagog 
Basiliu Petri și care fâiă din lipsa spri 
jinnlui recerut a încetat cu finea anului 1877.

Probleme speciale ale acelei foi a fost 
înmulțirea scâlelor române; orga- 
ni sar ea lor internă după princi- 
pule pedagogiei moderne încetând 
odată de a călca pururea în urme 
dejapărăsite de alții; educațiune 
și instrucțiune rațională, prin ur
mare combaterea mecanismului 
orb; învățători cualificați și ase- 
curați în esistința lor materială 
ca astfeliu să pâtă lucra cu devo- 
tamânt și efect cunoscut fiind, că 
„învățătorul e scola;" concentrarea 
pe lângă scâlă atuturor factorilor 
înteresațide prosperarea ei.

Aceste probleme ale foiei „Scâla ro. 
mână" validitându-se cu demnitate în decurs 
de doi ani, au făcut, ca numita fâiă didac
tică să fie apreciată, recunoscută și reco— 
mândată de una din cele mai bune foi pănă 
chiar și de cele neromâne, precum: „Buco- |

vinaer Pedagogisehe Blătter," „Schul 
Kirchen-Bote fiir das Saclisenland, de q 
bert,« „Trompeta Carpaților," „Revista pe' 
dagogică" etc.

Fiind susținerea și popularisarea Uno 
asemenea foi la noi uua din primele rec 
rințe pedagogice, adunarea generală a reu 
niunei nâstre învețătoresci din diecesa Ca 
ransebeșului, ținută anul acesta în Bis 
rica albă, a dispus, ca redactorul nunii' 
tei foi, cunoscutul nostru pedagog Basip 
Petri, să fie rugat, în interesul sc6IelOr 
învățământului și a învețătorilor popula’r- 
să reîncepă edarea foiei „Scola română 6

Deci dară cu provocare la decismn- 
adunării generale a reuniunei nostre dț 
sub Nr. 38 lit. f. din anul curinte, subsetn 
natul presidiu aflându-se în plăcuta posi i 
țiune de a aduce la cunoscința tuturor me)n ' 
brilor, cumcă laudată foiă „Scâla română- 
este anunciată, că va reapare în 25 Octom 
bre a. c. totdeodată dispune prin acâsta ' 
Ve recercă, ca pre toți membrii reuniunei 
nâstre din despărțământul Mult On. DTale 
pe calea cea mai urgentă și secură, să i în 
demnați cu tâtă căldura, a prenumăra des 
numita fâiă pedagogică didactică, care a. 
pare în Sibiiu în fasciâre lunare de 
câte trei câle și în velit ura cu prețul 
de 4 fl. pe un an întreg și 2 fl. pe’0 
jumetate, sub redacțiunea de pănă acuma a 
D Basiliu Petri — membru onora
riu la Reuniunea nâstră — și tot cu
aceiași programă, numai 
practice vor ocupa pe 
estins.

Prenumerațiunile se

cât tractatele 
viitor un loc mai

pot face deadrep- 
tul prin fie care membru — la Redacțiunea 
„Scâla română" în Sibiiu (Nagy Sze- 
ben, Herroanstadt) cu anticiparea prețului 
de jumetate sau pe un an întreg, ori prin 
Mult On. DTa pe calea colecțiunei pentru 
întreg despărțământul, care modalitate Vi 
se recomândă cu tâtă căldura, ca cea mai 
secură și conducătâre la scop.

Despre efeptuirea acestei disposițiuni, 
precum și despre resultat, veți binevoi a 
relaționa încoci cel mult pănă la finea lui 
Decembre a. c.

Nutrind cea mai frumâsă și firmă spe
ranță, că Mult On. DTa vei întreprinde nu
mai de cat pașii cei mai serioși și energiosi 
întru cât mai favorabila efeptuire a acestei 
disposițiuni, sântem.

Bocșia montană în 14|26 Octombre 1878.
Ștefan Antonescu m. p. 

președinte.
Ioane Marcu na. p.

notar.

Varietăți.
* (Dela Congres). Eri la 2% 

dre s au terminat ședințele congresului 
național-bisericesc. Mai pe larg cu oca
siunea publicărei raportelor.

* Escel. Sa comandantul militar 
vice-mareșal bar. de Ringelsheim, 
carele dela 1870 încoce s’a aflat în 
cualitatea sa de comandante militar 
aici a fost stimat și iubit de toți 
locuitorii acestei localități, fără deo
sebire de națiunalitate, și a fost dis
tins cu dreptul de cetățan onorar — 
plecă cu trenul de seră la postul seu 
cel nou la Brunn. Din incidentul ple- 
cărei, Sâmbătă sera a dat corpul ofi
cierilor un banchet de despărțire în 
sala dela „împeratul Romanilor."

(P°stal). Comunicațiunea poș
tală între Sibiiu și Cisnădie dela 4 
Novembre încolo se schimbă într’a- 
tâta, că în loc de a pleca posta dela 
Sibiiu la 12 ore 30 min. atnedădi, va 
pleca la 1 oră 30 min. d. a.

, (Cea dintâiu zăpadă) în 
tomna acesta s'a presentat eri dinii- 
neță în făcutul ^dei. După răsăritul 
sorelui a dispărut.

London 
Argint 
Galbin

Bursa de Viena 
din 1 Novembre n. 1878.

Napoleon d’anr (poli)
Valuta uduă imperială germână .
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